
صعودبیتکوین

قیمت رمزارزها با رســیدن بیت کوین به ۶۰ هزار دلار افزایش یافت.به گزارش ایســنا، با رســیدن 
بیت کوین به ۶۰هزار دلار که بالاترین ارزش ثبت شده آن در ۲ هفته اخیر است، بزرگترین ارزهای 
رمزنگاری شده جهان با افزایش قیمت معامله شدند.این مورد در حالی صورت گرفت که سرمایه گذاران 
امیدوارند کاهش نرخ بهره از ســوی فدرال رزرو در ۱۸ سپتامبر، زمانی که سیاست گذاران آخرین 
تصمیم سیاست پولی خود را اعلام می کنند، انجام شود. در این هفته، داده ها نشان داد که تورم در 
ایالات متحده در ماه آگوست کاهش، در حالی که اعتماد مصرف کننده در ماه سپتامبر بهبود یافت.

بیزنس نوشــت، پس از رسیدن قیمت به ۶۰هزار و ۱۲ دلار، بیت کوین ۳.۰۵ درصد افزایش یافت و 
در ساعت سه و ۴۶ دقیقه بعد از ظهر به وقت شرقی به قیمت ۵۹هزار و ۹۲۷ دلار فروخته شد. در 
همان زمان، اتریوم ۲.۵۸ درصد جهش کرد و به ۲۴۲۳ دلار رسید.مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای 
دیجیتال در حال حاضر ۲.۱ تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم نســبت به روز قبل  ۲.۹۳ 
درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۵۶.۵۴ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین 
است که ۰.۳۱ درصد افزایش روزانه را ثبت کرده است.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت 
گذشته ۶۶.۸۴ میلیارد دلار است که ۱۴.۹۳درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر 
متمرکز در حال حاضر ۴.۰۷ میلیارد دلار است که  ۶.۰۹ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال  بوده و حجم تمام ســکه های پایدار اکنون ۶۲.۱۲ میلیارد دلار است که ۹۲.۹۴ درصد از 

کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

درحالی برخی از کارشناســان مسکن، کوچک سازی را راهی برای برون رفت این بازار 
از بحران می دانند که بررسی ها نشان می دهد، کوچک سازی هیج تاثیری در خانه دار 
کردن مردم ندارد و صرفا زمینه را برای افزایش تقاضای سرمایه ای و ایجاد سوداگری 
در این بازار فراهم می کند.به گزارش ایسنا، آمارها نشان می دهد وضعیت بازار مسکن 
روزبه روز بحرانی تر و لزوم مداخله دولت برای سروسامان دادن این بازار بیشتر می شود. 
در ایــن میان گزینه های متفاوتــی پیش روی دولت چهاردهم اســت. برخی از این 
گزینه در دولت های گذشــته اجرایی شده و به خوبی نتایج خود را نشان داده است. 
کوچک سازی مسکن یکی از همان راه هایی است که برخی از کارشناس ها آن را برای 
عبور از بحران مسکن پیشنهاد می دهند؛ راه حلی که پیش تر نیز در دهه ۷۰ عملیاتی 
شد و افزایش سه برابری قیمت مسکن را ایجاد کرد.نتایج برسی ها نشان می دهد، که 
هرگاه دولت با کوچک کردن متراژ خانه به دنبال بالابردن درصد مالکیت در کشــور 
بود، نه تنها مردم خانه دار نشدند بلکه قیمت مسکن چند برابر شد. علاوه براین داده ها، 
خود مردم نیز علاقه ای به خرید خانه کوچک ندارند. به عبارت بهتر کوچک سازی نیاز 
مصرفی را جواب نمی دهد و تنها تولید نیاز سرمایه ای در بازار مسکن می کند. داده های 
جدیدترین گزارش تحولات بازار مســکن شهر تهران که توسط بانک مرکزی منتشر 
شــده، نشان می دهد میزان خرید خانه در مناطقی از شهر تهران که تراکم بیشتری 
دارد و خانه های کوچکتری ساخته شده، کمتر از مناطقی است که خانه های بزرگتری 
دارند. همچنین، داده های آخرین گزارش مرکز سرشماری نشان می دهد متراژ خانه 
بیشتر ایرانی هایی که مالک خانه هستند، بیشتر از ۸۰ متر است. از سوی دیگر، برخی 
از کارشناسان حوزه مسکن از قبیل محمدصالح شکوهی بیدهندی و بهزاد عمران زاده 
معتقد هستند کوچک سازی تاثیری در افزایش قدرت خرید خانه ندارد و این کالا را 
بیش از پیش سرمایه ای می کند.بی تاثیری کاهش متراژ در قیمت یک واحد موافقان 
ساخت »میکرو آپاتمان ها« معتقد هستند، گرانی مسکن عاملی است که نمی گذارد 
متقاضیان خانه، مالک آن شــوند. پس می توان با ساخت خانه های کوچک تر قیمت 
آن را کاهش داد تا افراد بیشــتری صاحب خانه شوند. این درحالی است که با شروع 
کوچک سازی مسکن کشور، قیمت مسکن افزایش داشته است. یعنی در مدت چهار 

سال ۷۲ تا ۷۶ خانه از متری ۵۱ تا ۵۳ هزار تومان به ۱۵۷ هزار تومان رسید.
همچنین براســاس داده های سرشماری ســال ۹۵ درصد مالکیت واحدهای کوچک 
کمتر از واحدهای بزرگ است. این آمار به خوبی نشان می دهد خانه های کوچک صرفا 
توان پاسخ به نیاز سرمایه ای دارد که به معنای ایجاد بستر سوداگری در بازار مسکن 
است. آمارها از بی علاقگی مردم برای زندگی در واحدهای کوچک می گوید حتی اگر 
به پیشــینه افزایش قیمت مسکن که در کشــور با این اقدام رخ داد نیز توجه نشود. 
با اســتناد به آخرین گزارش تحولات بازار معاملات مسکن شهر تهران در مرداد ماه 

توســط بانک مرکزی می توان گفت، کوچک کردن مســکن هیچ ربطی به کاهش 
قیمــت آن و خانه دار کردن افراد و خانواده های مســتاجر ندارد. در این گزارش به 
طور دقیق آمده اســت. »توزیع معاملات انجام شده بر حسب مناطق مختلف شهر 
تهران در مرداد ماه سال ۱۴۰۳ حاکی از آن است که از میان مناطق ۲۲گانه شهر 
تهران، منطقه ۵ با سهم ۱۴/۰درصدی از کل معاملات، بیشترین تعداد قراردادهای 
مبایعه نامه را به خود اختصاص داده است. همچنین مناطق ۱۰، ۲ و ۴ به ترتیب با 
سهم ۹/۷، ۸/۱ و ۷/۷درصدی در رتبه های بعدی قرار گرفته اند.« این در حالی است 
که براساس همین گزارش قیمت یک متر آپارتمان در مناطق ۲، ۴ و ۵ به ترتیب از 
دیگر مناطق گران تر اســت. )به نمودار دو مراجعه شود.( سهم ناچیز واحدهای زیر 
۵۰ متر بازار خرید و فروشبا توجه به آمارهای منتشر شده، مردم تمایلی به خرید 
خانه های خیلی کوچک ندارند. در این خصوص نیز می توان با اســتناد به گزارش 
بانــک مرکزی اظهار کرد، تنها ۵۵/۷درصد بازار معاملات به خانه های زیر ۸۰ متر 
اختصاص دارد و ســهم واحدهای زیر ۵۰ متر تنها ۱۶/۵درصد بازار است. به بیان 
جزئی تر ۱۱/۷درصد معاملات بازار مسکن اختصاص به واحدهای با متراژ ۵۰ – ۴۰ 
متر را دارد. ۳/۴درصد معاملات مربوط به خانه هایی اســت که بین ۴۰ تا ۳۰ متر 
هســتند و فقط ۰/۵درصد معاملات مسکن در مرداد ماه به واحدهای زیر ۳۰ متر 
اختصــاص دارد. به بیان دیگر، مردم علاقه ای بــه خانه کوچک برای صاحب خانه 
شــدن، ندارند و ساخت واحدهای کوچک بازار سرمایه ای مسکن را داغ تر می کند.

در این خصوص محمدصالح شــکوهی بیدهندی عضو هیئت علمی دانشگاه علم و 
صنعت، گفت: »عرضه واحدهای ۲۵ متری عامل جذب ســرمایه های خُرد به بازار 
زمین و مسکن اســت. همین امر علت ایجاد تورم برای بازار مسکن می شود.« )به 
نمودار سه مراجعه شود.( جذب سرمایه خُرد و افزایش قیمت نتیجه کوچک سازی 
اســت محمدصالح شــکوهی بیدهندی عضو هیئت علمی دانشگاه علم و صنعت 
درخصوص بی تاثیری ســاخت واحدهای کوچک برای خانه دار شدن مردم، گفت: 
»در واقــع، عرضه میکرو آپارتمان عامل جذب ســرمایه های خُرد به بازار زمین و 
مسکن است. همین امر علت ایجاد تورم برای بازار مسکن می شود. در حال حاضر، 
به علت آنکه نگاه سرمایه ای به مسکن و زمین وجود دارد، بازار مسکن دچار تورم 
شــده است. همین امر، میزان تورم زمین و مسکن را از تورم عمومی جامعه بیشتر 
کرده است. ساخت و عرضه مسکن کوچک مقیاس در واقع، به جریان سرمایه داری 
بخش مســکن دامن می زند و به طور طبیعی قیمت این واحدها را گران می کند.« 
در این خصوص بهزاد عمران زاده رئیس اندیشــکده شــهر ایرانی اسلامی نیز گفته 
اســت: »ساخت مسکن کوچک مقیاس تنها سرمایه های خُرد را جذب بازار مسکن 
می کند و قیمت آن را افزایش می دهد. زیرا مسکن را از یک کالای مصرفی به یک 

کالای سرمایه ای تبدیل می کند.«
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تخصیص۵۷۱میلیوندلار
برایوارداتسهروزه

بانک مرکزی از ابتدای ســال جاری تا امروز، ۳۱.۶ میلیارد دلار ارز مورد نیاز 
واردات را تامین کرده که نشان از تخصیص ۵۷۱ میلیون دلاری ارز در سه روز 
گذشته دارد.به گزارش ایسنا، بانک مرکزی از اول فروردین ماه تا ۲۴ شهریور 
ماه امســال ۳۱ میلیارد و ۶۴۳ میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی، 
دارو، کالاهــای تجاری  و بازرگانی، واردات در مقابلا صادرات و خدمات تامین 
کرده است. در این مدت برای کالاهای اساسی و دارو ۶ میلیارد و ۷۹۷ میلیون 
دلار، بــرای کالاهای تجاری و بازرگانی مبلغ ۱۶ میلیارد و ۹۶۴ میلیون دلار، 
برای خدمات ۷۸۰ میلیون دلار و برای واردات در مقابل صادرات ۷ میلیارد و 
۱۰۲ میلیون دلار تامین ارز صورت گرفته که حاکی از تخصیص ۵۷۱ میلیون 
دلار ارز در قیاس با گزارش قبلی )۲۱ شــهریور ماه( بانک مرکزی دارد.بر این 
اســاس، طی سه روز گذشته ۸۹ میلیون دلار برای واردات کالاهای اساسی و 
دارو، ۲۲۶ میلیون دلار برای واردات کالاهای تجاری و بازرگانی، ۲۴۸ میلیون 
دلار برای واردات در مقابل صادرات و هشــت میلیــون دلار برای واردات ارز 
مورد نیاز خدمات، از ســوی بانک مرکزی تامین شــده اســت. در این مدت، 
بانک مرکزی برای واردات کالاهای اساسی و کشاورزی شامل گندم، دانه های 
روغنــی و نهاده های دامی ۵ میلیارد و ۲۸۲ میلیــون دلار و برای دارو، مواد 
اولیه دارویی و تجهیزات پزشــکی ۱ میلیــارد و ۵۱۵ میلیون دلار ارز تامین 
کرده اســت و در مجموع ۶ میلیارد و ۷۹۷ میلیون دلار برای کالاهای اساسی 
و کشــاورزی و دارو و تجهیزات پزشــکی را با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان و با هدف 
حمایت از مصرف کنندگان و دسترســی اقشــار جامعه به کالاهای ضروری با 
قیمت ارزانتر تامین کرده اســت. در این بــازه زمانی، برای کالاهای تجاری و 
بازرگانی مبلغ ۱۶ میلیارد و ۹۶۴ میلیون دلار و برای واردات در مقابل صادرات 
مبلــغ ۷ میلیارد و ۱۰۲ میلیــون دلار و در مجموع ۲۴ میلیارد و ۶۶ میلیون 
دلار تامین ارز صنایع صورت گرفته است.تامین ارز نیمایی برای »صنایع حمل 
و نقل و خودرو« معادل ۲ میلیارد و ۴۶۸ میلیون دلار، »صنایع معدنی« یک 
میلیــارد و ۸۰۹ میلیون دلار، »ماشــین آلات و تجهیزات تولید« معادل یک 
میلیارد و ۵۸۸ میلیون دلار، »صنایع شیمیایی و پلیمری« یک میلیارد و ۷۳۱ 
میلیــون دلار، »صنایع و تجهیزات برق و الکترونیک« معادل دو میلیارد و ۶۲ 
میلیون دلار، »منسوجات و پوشاک« معادل ۸۶۳ میلیون دلار صورت گرفته 
اســت. این گروه های صنایع همچنین به ترتیب یک میلیارد و ۷۲۰ میلیون 
دلار، یک میلیارد و ۴۱۷ میلیون دلار، یک میلیارد و ۳۱۰ میلیون دلار، ۵۹۰ 
میلیــون دلار، ۲۴۶ میلیون دلار، ۴۸ میلیــون دلار ارز توافقی یا واردات در 
مقابل صادرات تا پایان روز ۲۴ شهریور ماه سال جاری دریافت کرده اند.علاوه 
بر این، تا امروز )۲۴ شهریور ماه(، سایر صنایع ۶ میلیارد و ۴۴۳ میلیون دلار 
ارز نیمایــی و یک میلیارد و ۷۷۱ میلیون دلار ارز توافقی یا واردات در مقابل 
صادرات دریافت کرده اند. بر اســاس این گزارش، میانگین موزون نرخ ارز یک 
ماهه منتهی به ۲۴ شــهریور ماه، ۴۳ هزار و ۱۰۶ تومان برای دلار، ۴۷ هزار و 
۷۷۴ تومان برای یورو، ۱۱ هزار و ۷۳۷ تومان برای درهم، ۶ هزار و ۷۷ تومان 
برای یوآن، ۴۷۳ تومان برای روبل، هزار و ۲۷۰ تومان برای لیر ترکیه محاسبه 
شده است. گفتنی است؛ امروز شنبه ۲۴ شهریور ماه ۱۴۰۳ در تالار اسکناس 
ارز مرکز مبادله ایران، دلار با نرخ ۴۹ هزار و ۳۸۴ تومان، یورو با نرخ ۵۴ هزار 
و ۷۳۴ تومــان و درهم با نرخ ۱۳ هزار و ۴۴۷ تومان مورد مبادله قرار گرفت. 
هم چنین تالار حواله ارز، شــاهد مبادله دلار با نــرخ ۴۵ هزار و ۸۵۳ تومان، 
مبادلــه یورو با نرخ ۵۰ هزار و ۸۲۱ تومان و مبادلــه درهم با نرخ ۱۲ هزار و 

۴۸۵ تومان بود.

بورسکمجانشد

بازار سرمایه در اولین روز هفته منفی بود؛ به طوری که شاخص کل با کاهش 
۹۰۴۴ واحد به رقم دو میلیون و ۷۵ هزار واحد رســید.به گزارش ایسنا، بازار 
سهام پس از رشدی که از ۲۴ مرداد آغاز کرده بود و تا ۱۱ شهریور ادامه یافت، 
در روزهای اخیر اغلب قرمزپوش شــده اســت.این بازار در بیست و چهارمین 
روز از آخرین ماه تابســتان نیز کاهش داشت.   روز شنبه شاخص کل بورس 
اوراق بهــادار تهران ۹۰۴۴ واحد افت کــرد و در عدد دو میلیون و ۷۵ هزار و 
۵۴۸ واحد ایستاد.شاخص هم وزن اما با رشد ۳۰۵۲ واحد به رقم ۶۷۶ هزار و 
۶۱۰ واحد رســید.امروز ۲۶۸ هزار فقره معامله به ارزش ۵۹۹۴ میلیارد تومان 
در بازار ســهام انجام شد.نقشــه بازار بورس ـ شنبه ۲۴ شهریور ۱۴۰۳فملی، 
فولاد و شپنا به ترتیب از نمادهای تاثیرگذار بر شاخص بورس بودند که همگی 
قرمز شــدند. از نمادهای پرتراکنش نیز می توان به فولاد، فملی و شپنا اشاره 
کرد.روز شنبه شاخص فرابورس ایران برخلاف بورس ۸۱ واحد افزایش داشت 
و به ۲۱ هزار و ۵۹۶ واحد رســید.تعداد معاملات امــروز فرابورس ۱۳۷ هزار 
فقره و ارزش آن ۱۷ هزار و ۴۱۵ میلیارد تومان بود.وســپهر و خاور اثر مثبت 
بر شــاخص فرابورس ایجاد کردند اما آریا تاثیر منفی داشــت. خاور، خنور و 
کرمان هم از نمادهای پرتراکنش بودند.در پی حواشی مطرح شده درخصوص 
دریافت وام های قرض الحسنه میلیاردی از سوی رئیس و برخی اعضای هیات 
مدیره سازمان بورس، مجید عشقی ـ رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار روز 
گذشــته استعفای کتبی خود را به رئیس شــورای عالی بورس ارائه داد که با 
موافقت وزیر اقتصاد مواجه شــد.دامنه نوسان بورس نیز روز ۱۷ شهریور از ۲ 
به ۳ درصد افزایش یافت. از روز یک شــنبه )۱۴ مرداد ماه( تا چهارشنبه )۱۷ 
مرداد ماه( دامنه نوسان معاملات سهام به مثبت و منفی یک درصد و معاملات 
صندوق های ســرمایه گذاری سهامی به مثبت و منفی دو درصد تغییر کرد و 
متعاقب آن دامنه نوسان معاملات بورس از روز شنبه )۲۷ مرداد( تا ۱۷ شهریور 
به مثبت و منفی دو درصد تغییر یافت. ۱۷ شــهریور هم این عدد به مثبت و 

منفی سه درصد افزایش یافت.

گزیده خبر پزشکیان:

هدف ما از سفر به عراق، تقویت وحدت و انسجام بود

رکوردهای دیگر از طلای جهانی 
با سقوط دلار به نمایش در آمد

قطعیبرقامانصنایعرابرید

قیمت جهانی طلا به رکورد دیگری رسید و حدود دو درصد افزایش یافت زیرا معامله گران در آستانه 
کاهش گسترده نرخ بهره فدرال رزرو در هفته آینده به شرط بندی های صعودی اضافه کردند.

به گزارش ایســنا، در حالی که ارزش دلار در آســتانه کاهش گسترده نرخ بهره فدرال رزرو در هفته 
آینــده، کاهش یافت، طلا با افزایش نزدیک به دو درصدی پیش از تعطیلی بازار به بالاترین حد خود 
رسید.طلا روز جمعه )۱۳ سپتامبر( با ۰.۶ درصد افزایش به ۲۵۷۲ دلار و ۹۸ سنت در هر اونس رسید 
که آن را در مسیر افزایش هفتگی حدود ۳ درصد قرار داد. این فلز گرانبها در جلسه قبل پس از رشد 

یورو در برابر دلار به بالاترین سطح خود رسید، ......

برگزاریهفدهمینحراجسکه

اوپک۶۴سالهشد

نگاهی به نشست بین المللی "بررسی راه های ارتقای 
نقش انرژی های تجدیدپذیر در تامین انرژی ملی"
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گزیده خبر
عراقچی :

اعمال تحریم یک تجربه شکست 
خورده است

وزیر امور خارجه گفت: تحریم ها ابزار فشار و تقابل هستند و نه ابزار همکاری و یک ابزار 
شکست خورده است و در عمل نتوانسته کارآیی خودش را ثابت کند.

به گزارش خبرگزاری مهر، سید عباس عراقچی، وزیر امور خارجه کشورمان در گفتگو 
با خبرگزاری صداوســیما در واکنش به ادعاهای غرب علیه ایران در خصوص ارسال 
سلاح به روسیه و همچنین وضع تحریم های جدید تصریح کرد: کشورهای غربی باید 
بدانند و تعجب است هنوز نمی دانند که تحریم یک ابراز شکست خورده است. از طریق 

تحریم ها قادر نیستند که منویات خودشان را به ایران تحمیل کنند.
وی افزود: هم در بحث هسته ای و هم در دیگر بحث ها این یک تجربه شکست خورده 

است و اینکه آن ها هنوز به این تجربه شکست خورده امید دارند جای تعجب دارد.
عراقچی با اشاره به اینکه ایران با قوت به مسیر خودش ادامه می دهد، گفت: گرچه ما 
همواره اهل گفتگو بودیم، هیچوقت گفتگوهای سازنده برای رسیدن به درک مشترک 
نســبت به مســائل مورد اختلاف را ترک نکردیم و آمادگی داریم، ولی گفتگو باید بر 

اساس احترام متقابل باشد و نه بر اساس تهدید و فشار.
وزیر امور خارجه ادامه داد: تحریم ها ابزار فشار و تقابل هستند و نه ابزار همکاری و یک 

ابزار شکست خورده است و در عمل نتوانسته کارآیی خودش را ثابت کند.
وی خاطرنشان کرد: کشورهایی که یک روزی ما را برای سیم خاردار تحریم می کردند 
اکنون به جایی رسیدند که خودشــان ادعا می کنند ایران سلاح های پیشرفته صادر 

می کند. این نتیجه تحریم ها بوده است.
عراقچی تصریح کرد: اینکه هنوز به دنبال این تجربه شکست خورده هستند واقعاً جای 

تعجب دارد. من توصیه می کنم که مسیر خودشان را عوض کنند.

دیوان محاسبات:

۸۱ میلیون ایرانی در سال گذشته 
یارانه گرفتند

دیوان محاســبات کل کشور اعلام کرد: بر اساس یافته های این نهاد، در سال گذشته 
۸۱ میلیــون نفر ایرانی یارانه دریافت کرده اند.به گــزارش خبرگزاری مهر، به نقل از 
اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل دیوان محاســبات کشور، یافته های این نهاد 
نظارتی نشان می دهد در ســال ۱۴۰۲، حدود ۸۱ میلیون ایرانی یارانه دریافت کرده 
اند؛ همچنین ۱۶۰ هزار و ۲۰ نفر از فهرســت یارانه بگیران حذف شــدند و تعداد ۲ 
میلیون و ۲۲۸ هزار و ۵۲۷ نفر توســط وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان 
متقاضیان جدید، مشمول دریافت یارانه شده اند.بر اساس این گزارش، با توجه به عدم 
ارســال برخط اطلاعات توسط ۵۱ دستگاه و عدم ارسال هیچ گونه اطلاعات از سوی 
۳ دســتگاه و همچنین نقصان اطلاعات ارائه شده توسط دستگاه های اجرایی، امکان 
استحقاق ســنجی متقاضیان جهت دهک بندی، با بهره برداری از شاخص های دقیق، 
هدفمند و اثربخش فراهم نیست.این نهاد نظارتی ضمن تاکید بر اجرای دقیق قانون و 
رسیدگی به تخلفات، اعلام کرد که دستگاه ها باید در جهت برقراری عدالت اجتماعی و 

شفافیت، اقدامات لازم در جهت ارسال اطلاعات دقیق و کامل را انجام بدهند.

وزارت دفاع اعلام کرد: دریافت 
نخستین سیگنال های ماهواره 

»چمران ۱«
ماهواره تحقیقاتی »چمران ۱« ساخت صنایع الکترونیک ایران وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح صبح امروز - شنبه، ۲۴ شهریور - توسط ماهواره بر قائم ۱۰۰ پرتاب 
و با موفقیت در مدار ۵۵۰ کیلومتری زمین قرار گرفت و نخستین سیگنال های خود 
را ارســال کرد.به گزارش ایسنا به نقل از وزارت دفاع، ماهواره تحقیقاتی »چمران ۱« 
ســاخت ســازمان صنایع الکترونیک وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، توسط 
ماهــواره بر قائم ۱۰۰ پرتاب و با موفقیت در مدار ۵۵۰ کیلومتری زمین قرار گرفت و 
نخستین سیگنال های خود را ارسال کرد.ماهواره تحقیقاتی »چمران ۱« توسط گروه 
فضایی صنایع الکترونیک ایران وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح )صاایران( با 
همکاری و مشــارکت پژوهشگاه هوافضا و شرکت های خصوصی دانش بنیان طراحی 

و ساخته شده است.

حاجی دلیگانی در گفت وگو با مهر:

 دولت بدهی خود به وزارت نیرو را 
پرداخت کند

نایب رئیس کمیســیون اصل نود مجلس گفت: طبق قانون دولت باید بدهی های خود به 
وزارت نیرو را بپردازد، اما متأسفانه قوانین مربوط به این موضوع به درستی اجرا نمی شود.

حسینعلی حاجی دلیگانی در گفت وگو با خبرنگار مهر، با انتقاد از قطعی مکرر برق، اظهار 
کرد: با وجود آنکه اعلام شــده بود که قطعی برق تا ۱۵ شــهریور ماه کاهش می یابد، اما 
طی چند روز گذشته روند قطعی برق در بخش های صنعت، کشاورزی و در بخش خانگی 
رو به افزایش بوده است.نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
ایجاد مشــکلاتی برای واحدهای صنعتی به علت قطعی مکرر برق، گفت: قطعاً با قطعی 
برق مشکلاتی برای صنایع ایجاد می شود و زمانی که قطعی برق صنایع بدون اعلام قبلی 
است، این ضرر و زیان بیشتر می شود. برای مثال، اخیراً یک تولیدکننده شیرینی به بنده 
پیام داد و گفت که به علت قطعی برق، کل مواد اولیه ای که قرار بود به شــیرینی تبدیل 
شود، از بین رفت.نایب رئیس کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی ادامه داد: قطعی 
برق در واحدهای بزرگ تولیدی و صنعتی هم مشکلاتی را به وجود آورده است و صاحبان 
تولید از این وضعیت ناراضی هستند. صاحب یک واحد تولیدی اخیراً به بنده مراجعه کرد و 
گفت که چندین بار است برق واحد تولیدی وی بدون اعلام قبلی قطع شده است و سوال 
کرد که با این شــرایط، پول کارگران را باید از کجا پرداخت کند؟قطع مکرر برق چاه های 
کشاورزی حاجی دلیگانی با بیان اینکه قطعی برق در بخش خانگی هم مشکلاتی را ایجاد 
کرده اســت، گفت: در بخش کشاورزی هم این مشکل وجود دارد و الان که فصل کشت 
به خصوص کشــت گندم و جو است، شاهدیم که برق کشاورزی برای مدت مدیدی قطع 
می شــود. نقاطی را سراغ دارم که سه روز پشت سر هم برق چاه های کشاورزی قطع شده 
و این قطعی مشــکلاتی را به وجود آورده است.وی تاکید کرد: در این شرایط راهکار رفع 
مشــکل آن اســت که دولت قانون را اجرا کند. در ماده ۶ »قانون حمایت از صنعت برق 
کشور« که مصوب ســال ۱۳۹۴ است و همچنین در »قانون رفع موانع صنعت برق« که 
مصوب سال ۱۴۰۱ است، گفته شــده که دولت باید بدهی های خودش را به وزارت نیرو 
بپردازد، اما متأسفانه این قوانین به درستی اجرا نشده است. در حال حاضر دولت ۶۳ هزار 
میلیارد تومان به صنعت برق بدهکار است و با این وضعیت، بخش خصوصی که می تواند 

به دولت و بخش خصوصی در تولید برق کمک کند، انگیزه لازم را برای این کار ندارد.
نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی متذکر شد: در گذشته ناترازی برق 
حدود ۱۷ هزار مگاوات بود که پیش بینی می شــد امســال با یک هزار مگاوات افزایش به 
۱۸ هزار مگاوات برســد، اما با توجه به اینکه طی روزهای گذشته تعدادی از نیروگاه های 
برق آبی به جهت کاهش میزان آب سدها از تولید برق بازماندند، ناترازی برق به ۱۹ هزار 
مگاوات رسیده است. از سوی دیگر توان تولید نیروگاه های برق در کشور مجموعاً ۶۲ هزار 
مگاوات است، اما نیاز کشــور بیشتر از این است.نایب رئیس کمیسیون اصل نود مجلس 
شــورای اسلامی با تاکید بر ضرورت حمایت دولت از وزارت نیرو برای افزایش تولید برق، 
گفت: اینکه فقط به وزارت نیرو گفته شود که تولید برق را افزایش دهد اما امکاناتی به این 
وزارتخانه و توانیر داده نشود، نمی تواند نتیجه مشخصی برای تولید برق در پی داشته باشد 
و دولــت هم باید حمایت های لازم را انجام دهد.حاجی دلیگانی تاکید کرد: البته در برخی 
جاها شــاهد اسراف واقعی در مصرف برق هستیم که جا دارد مردم و واحدهای صنفی در 

مصرف برق صرفه جویی کنند و مصرف برق را کاهش دهند.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: فرمانده کل انتظامی جمهوری اسلامی ایران 
در جلســه این کمیســیون اعلام کرد ۲ میلیون اتباع غیرمجاز بیگانه در سال جاری از کشور 

اخراج خواهند شد.
به گزارش خبرنگار مهر، ابراهیم رضایی در تشــریح جلسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس در ســفر نظارتی این کمیسیون به استان کرمان، گفت: این جلسه با حضور 
ســردار رادان فرمانــده فراجا و تعدادی از مدیران و معاونــان وی از جمله فرمانده مرزبانی و 

مسئولان استان کرمان در استانداری کرمان برگزار شد.
وی توضیح داد: در این جلســه ســردار رادان نکاتی بیان کرد از جمله اینکه مرز مقوله جدی 
اســت و هر چقدر در آن هزینه کنیم، درآمد خواهد داشت و اینکه پلیس حرکت شتابانی به 
سمت هوشمند شــدن دارد. همچنین اشاره ای به اقدامات پلیس داشت که نمونه استفاده از 

پابندهای الکترونیکی برای سارقان حرفه ای است.
رضایی بیان کرد: سردار رادان گفت به حداقل رساندن خروج زائران اربعین در کشور موجب 
رضایت زائران شــده بود. همچنین ۲۸ درصد وقوع سرقت در کشور کم شده و کشف سرقت 

نیز ۳۰ درصد افزایش پیدا کرده است.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس بیان کرد: سردار رادان بیان داشت 
که برنامه داریم که امسال دو میلیون اتباع غیرمجاز بیگانه از کشور اخراج شوند و تاکید داشت 

که باید قوانین در حوزه مرز اصلاح شود.
رضایی با اشــاره به گزارش ســردار گودرزی فرمانده مرزبانی گفت: سردار گودرزی بیان کرد 
حدود ۹۶ درصد از مرزهای کشــور توسط مرزبانی حراست می شود و از ابتدای امسال ۷۰۰ 

هزار نفر از اتباع بیگانه از کشور اخراج شده اند.
وی با بیان اینکه ســردار ســاجدی معاون عملیات فراجا گزارشی به اعضای کمیسیون ارائه 

کرد، افزود: رئیس کمیســیون امنیت ملی مجلس نیز تاکید داشت که ما نیازمند تصمیمات 
هوشــمندانه و فوری برای تأمین امنیت مردم هســتیم و در این باره همه دستگاه ها از جمله 

مجلس برای تأمین امنیت کمک کنند.
سخنگوی کمیسیون امنیت و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: صبح امروز نیز 
اعضای کمیســیون امنیت ملی مجلس بازدیدی از پایگاه هوانیروز ارتش در کرمان داشــته و 
نشســتی با فرماندهان این پایگاه برگزار شد. جانشــین قرارگاه جنوب شرق کشور و فرمانده 
پایگاه هوانیروز ارتش در کشــور گزارشی از فعالیت ها، اقدامات و چالش ها و فرصت های حوزه 

مأموریتی و کاری خود ارائه کردند.

آبادان - نماینده مردم آبادان در مجلس شــورای اسلامی از مکاتبه رئیس دفتر رئیس 
جمهور با وزیر نفت برای پالایشــگاه دوم آبادان خبر داد.

ســیدمحمد مولــوی در گفــت و گو بــا خبرنگار مهــر اظهار کرد: از رئیــس جمهور 
درخواســت تمهید مقدمات لازم برای آغاز عملیات اجرایی پروژه پالایشگاه خوزستان 
)پالایشــگاه دوم آبادان( را داشــتم که »محســن حاجی میرزایی« رئیس دفتر رئیس 
جمهور در مکاتبه با »محســن پاک نژاد« وزیر نفت خواســتار پیگیری این درخواست 

شد.
وی ادامه داد: به اســتناد ماده )۸۷( قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت و به 
منظور ســرمایه گذاری در طرح پالایشگاه خوزســتان مجموعاً تا سقف سه میلیارد و 
۲۲۲ میلیون و ۵۰۰ هزار دلار شــامل مشــارکت ۸۰ درصدی سرمایه گذاری خارجی 
بــه میزان ۲ میلیارد و ۵۷۸ میلیون دلار و ۲۰ درصدی شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده هــای نفتی ایــران از محل منابع داخلی به میــزان ۶۴۴ میلیون و ۵۰۰ هزار 

دلار برای این پالایشــگاه تخصیص داده شده است.
نماینده مردم آبادان در مجلس شــورای اسلامی افزود: اجرای طرح احداث پالایشگاه 
خوزســتان با ظرفیت روزانه ۱۸۰ هزار بشــکه نفت خام فوق سنگین، همراه با ساخت 

واحد RCD و الگوی مبتنی بر تولید ســوخت استاندارد کشتی خواهد بود.
مولــوی عنوان کرد: در انتخاب الگوی پالایشــگاه خوزســتان، ضمــن رعایت الزامات 
قانونــی، مغروضات بنیادین از جمله چالش هــای موجود در خصوص فروش نفت خام 
فوق ســنگین در بازار، تبدیل آن به سوخت کشــتی و تسهیل فروش این محصول در 

راســتای منافع ملی مدیریت تولیدات میادین مشــترک، در نظر گرفته شده است.
وی گفــت: با توجه به عملیات اجرایی طرح های ارتقای کیفی در همه پالایشــگاه های 
کشــور، پس از تکمیل طرح ها، کشــور با کمبود سوخت کشــتی مواجه خواهد شد و 
پالایشگاه خوزســتان یا در واقع پالایشگاه دوم آبادان به دلیل تولید سوخت مطابق با 
اســتاندارد IMO راهکاری راهبردی در تأمین پایدار و امنیت انرژی در حوزه سوخت 

بود. خواهد  دریانوردی 

نایب رئیس کمیســیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس شــورای اسلامی، اشتغال 
را مهم ترین مطالبه مردم شــهر آبادان برشــمرد و تاکید کرد: با عملیاتی شــدن آغاز 
احداث پالایشــگاه دوم خوزستان در دولت چهاردهم، اشــتغالزایی خوبی برای جوان 

می شود. آبادان  شهرستان 

رئیس جمهور کشــورمان گفت: در ســفر به عراق، صحبت های مفیدی در راستای تقویت 
انســجام و وحدت و رسیدن به یک زبان و نگاه مشترک داشتیم.به گزارش خبرگزاری مهر، 
مسعود پزشکیان شامگاه جمعه پس از بازگشت از سفر رسمی سه روزه به عراق، در تشریح 
نتایج و دســتاوردهای این ســفر، یکی از اهداف مهم خود در رایزنی ها با مســئولان کشور 
دوست و برادر عراق را تقویت و ارتقای وحدت و انسجام فیمابین دانست و تصریح کرد: در 
راســتای رسیدن به یک زبان و نگاه مشــترک در ارتباطات و تعاملات فرهنگی، اجتماعی، 
سیاســی، اقتصادی و امنیتــی، رایزنی های مفیدی با رئیس جمهور، نخســت وزیر، رئیس 

شورای عالی قضائی و برخی دیگر از مقامات و شخصیت های عراقی داشتیم.
رئیس جمهور با اشــاره به امضای ۱۴ ســند همــکاری میان مقامات دو کشــور، یکی از 
دستاوردهای مهم این سفر را توافق سران دو کشور برای تشکیل کارگروه تخصصی تدوین 
برنامه راهبردی جامع بلندمدت میان دو کشور دانست و افزود: امیدوارم در دیدار بعدی که 

با نخست وزیر عراق خواهیم داشت، بتوانیم این سند را امضا کنیم.
پزشــکیان محــور برنامه راهبردی جامع بلندمدت میان دو کشــور را تســهیل مراودات و 
تعاملات مردم و بخش های خصوصی دو کشــور عنوان کرد و اظهار داشــت: رویداد عظیم 
پیاده روی اربعین نشــان داد که تفاهم دو کشور برای همکاری در موضوعات مختلف چقدر 

می تواند مؤثر باشد.
رئیس جمهور با اشــاره به نشســت خود با تجار و فعالان اقتصادی در عراق گفت: قرار شد 
مطالب، دیدگاه ها و مطالبات این عزیزان اولاً از سوی وزیر اقتصاد پیگیری شود و همچنین 
پس از جمع بندی در تدوین ســند جامع همکاری های دو کشــور نیز مدنظر قرار گیرد. از 
سوی دیگر پیرو سیاست های اصولی کشور در راستای تقویت تعاملات و روابط با کشورهای 
منطقه، این پیشــنهاد را مطرح کردیم که کشورهای منطقه در راستای تسهیل مراودات با 
الگوگیری از تجربه اتحادیه اروپا، ضمن حفظ چارچوب حاکمیت ملی، محدودیت های تردد 
در مرزها را رفع و تســهیل کنند تا مردم و فعــالان بخش خصوصی در عرصه های مختلف 

اقتصادی، تجاری، فرهنگی و دیگر بخش ها بتوانند به راحتی با یکدیگر همکاری کنند.
پزشکیان با تاکید بر اینکه برای تحقق یک شبکه بهم پیوسته از ارتباطات میان کشورهای 
اسلامی باید در عرصه امنیتی نیز یک راهبرد دقیق و اساسی داشته باشیم، خاطرنشان کرد: 
شکل گیری شبکه جامعی از ارتباطات در عرصه های مختلف میان کشورهای اسلامی بدون 
محدودیت هــای فعلی از جمله در مرزها، می تواند باعث تبادل تجربیات و ظرفیت ها شــده 
که خود باعث رشــد، تعالی، نوآوری و خلاقیت خواهد شــد و در نتیجه رونق و پیشرفت به 
ارمغان می آورد.رئیس جمهور با اشاره به اینکه این رویکرد را در دیدارهای خود در بغداد و 
اربیل و ســلیمانیه دنبال کردیم، گفت: در اربیل و سلیمانیه استقبال بسیار گرمی از ما شد 

و برای گســترش تعاملات و روابط، حتی فراتر از آنچه جمهوری اســلامی ایران اعلام کند، 
ابراز علاقمندی کردند. این به معنی آن اســت که بازارچه های مرزی کشــور در همسایگی 

کردستان عراق و حتی دیگر استان های مرزی می تواند رونق بیشتری بیابد.
پزشــکیان به حضور خود در کاظمین، نجف و کربلا برای زیــارت امامان و به ویژه مولای 
متقیان اشــاره کرد و خاطرنشان کرد: ما تعهد کردیم که راه امیرالمومنین امام علی )ع( را 
ادامه دهیم و فراتر از زیارت بارگاه ایشان دستورات و وصایای ایشان را در عمل دنبال کنیم. 
اگر به ســیره امامان عمل می کردیم و به دنبال اجرای عدالت، رفع تبعیض و مبارزه با رانت 

و رشوه در کشور بودیم، وضعیت کشور امروز متفاوت بود.
رئیــس جمهور همچنین با بیان اینکه حضور خود در بارگاه امام حســین )ع( گفت: وقتی 
بــا ازدحام جمعیت مواجه شــدم خیلی جلــو نرفتم و از همان دور زیــارت کردم چرا که 
نمی خواســتم باعث ایجاد مزاحمت برای مردم شــوم. با توجه به شلوغی، تصمیم گرفتیم 

هنــگام نماز صبح به زیارت حرم حضرت ابوالفضل )ع( برویم و آنجا پیمان و عهد بســتیم 
که از آزادگی، ایثار، مردانگی، مروت و عزت حضرت ابوالفضل الگو بگیریم تا شرمنده مردم 

عزیز ایران نشویم.
پزشــکیان در ادامه به ســفر به بصره اشــاره کرد و با بیان اینکه برای اولین بار بود که یک 
رئیس جمهوری اســلامی ایران به اربیل، سلیمانیه و بصره سفر می کرد، از استقبال گرمی 
که از وی شــد تشکر کرد و اظهار داشــت: موضوع تکمیل خط آهن شلمچه-بصره از جمله 
مســائل مورد بحث در این ســفر بود که قرار شد با پیگیری دو طرف روند آن تسریع شود. 
همچنین دیدار بسیار خوبی با نخبگان فرهنگی، مذهبی، دانشگاهی و جمعی از عشایر بصره 
داشتیم که بسیار دیدار خوبی بود و صحبت های مفیدی در راستای تقویت انسجام و وحدت 

و رسیدن به یک زبان و نگاه مشترک داشتیم.

»علی باقری« به عنوان عضو جدید و دبیر شــورای راهبردی روابط خارجی معرفی شد.به گزارش خبرگزاری مهر، صبح امروز 
)شــنبه( در مراســم تودیع »سید عباس عراقچی«، دبیر سابق شــورا، »علی باقری کنی« به عنوان عضو جدید و دبیر شورای 
راهبردی روابط خارجی معرفی شــد و از تلاش های عراقچی در دوران تصدی دبیری شورا تقدیر به عمل آمد.در حکم صادره 
توســط »سید کمال خرازی« رئیس شــورای راهبردی روابط خارجی برای علی باقری آمده است: با توجه به نظر مقام معظم 
رهبری مبنی بر عضویت جناب عالی در شورای راهبردی روابط خارجی، بدینوسیله مسئولیت دبیرخانه شورا نیز به جنابعالی 
سپرده می شود.در این حکم همچنین آمده است: طبعأ حکم مشاورت جناب دکتر عراقچی وزیر امور خارجه به جناب عالی نیز 
به انجام وظایف دبیرخانه شورا کمک خواهد کرد. توفیق جنابعالی را از درگاه خداوند متعال مسئلت دارد.پیش از باقری، »سید 

عباس عراقچی« دبیر شورای راهبردی روابط خارجی بود

نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس از بررسی برنامه های وزرات آموزش و پرورش برای آغاز سال تحصیلی و 
بازگشایی مدارس در جلسه سه شنبه هفته جاری این کمیسیون خبر داد.فرشاد ابراهیم پور در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: با 
توجه به آغاز سال تحصیلی جدید، کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در روز سه شنبه )۲۷ شهریور( در جلسه ای با حضور 
آقای کاظمی وزیر آموزش و پرورش به بررسی برنامه های این وزارت خانه برای بازگشایی مدارس می پردازد.وی افزود: علاوه بر این 
موضوع آخرین وضعیت ساماندهی و تامین نیروی انسانی وزارت آموزش و پرورش در آغاز سال تحصیلی جدید نیز مورد بررسی 
قرار می گیرد.نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس گفت که بررسی برنامه های وزارت علوم برای بازگشایی دانشگاه ها 

نیز در دستور جلسات کمیسیون در هفته های آینده است.ابراهیم پور همچنین درباره ورود کمیسیون آموزش به حواشی برگزاری کنکور امسال گفت که کمیسیون آموزش روز یکشنبه )۲۵ 
شهریور( نشستی با اعضای شورای انقلاب فرهنگی با محوریت مسائل مشترک دارد که یکی از این موارد بحث کنکور است.

»باقری« دبیر شورای راهبردی روابط خارجی 
شد

کمیسیون آموزش انجام می شود

بررسی برنامه های وزارت آموزش و پرورش برای بازگشایی 
مدارس

سردار رادان در جلسه کمیسیون امنیت ملی مجلس:

امسال ۲ میلیون اتباع غیرمجاز بیگانه از کشور اخراج می شوند

نماینده مردم آبادان در مجلس خبر داد:

مکاتبه دفتر رئیس جمهور با وزیر نفت برای پالایشگاه دوم آبادان

پزشکیان:

هدف ما از سفر به عراق، تقویت وحدت و انسجام بود
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گزیده خبر نگاهی به نشست بین المللی "بررسی راه های ارتقای نقش انرژی های تجدیدپذیر در تامین انرژی ملی"

نشســت بین المللی بررســی راه هــای ارتقای نقــش انرژی های 
تجدیدپذیر در تامین انرژی ملی در ایران هفته گذشته با میزبانی 
ساتبا و نهاد مستقر سازمان ملل در ایران و مشارکت وزارت امور 
خارجه، برگزار شــد و مسئولان و کارشناســان بر لزوم توجه به 
انرژی های تجدیدپذیر و ظرفیت هــای خوب ایران در این زمینه 
تاکید کردند.به گزارش ایســنا، دیدگاه های جهانی و تجربیات در 
زمینه انرژی های تجدیدپذیر، نقش همکاری ها و سرمایه گذاری 
بین المللی در توســعه انرژی های تجدیدپذیــر در ایران، برنامه 
ایران برای توســعه انرژی های تجدیدپذیر از محورهای سخنرانی 
در روز نخســت نشست بررســی راه های ارتقای نقش انرژی های 
تجدیدپذیــر در تامین انرژی ملی در ایران بود.  همچنین معرفی 
گزارش ارزیابی آمادگی کشورها در توسعه انرژی های تجدیدپذیر 
و بررســی راهکارهای تســهیل ســرمایه گذاری و پشــتیبانی از 
پروژه های انرژی های پاک در جمهوری اسلامی ایران و برگزاری 
میزگرد درباره نقشــه راه تامین مالی بین المللی و سرمایه گذاری 
در پروژه هــای انرژی تجدیدپذیر از محورهای ســخنرانی در روز 
دوم برگزاری نشست بود.مســعود رضایی- مدیر کل برنامه ریزی 
راهبــردی و امور بین الملل ســازمان انرژی هــای تجدیدپذیر و 
بهره وری برق-  در این نشســت اظهار کرد: توســعۀ انرژی های 
تجدیدپذیر و پاک می تواند نقش مؤثری در تأمین تقاضای انرژی 
و رفع ناترازی، توسعۀ مناطق روستایی، ایجاد فرصت های شغلی 
و از همه مهمتر حفاظت و ارتقاء شــرایط زیست محیطی داشته 

باشد.
وی با اشــاره به اینکه گســتره جغرافیایی وسیع کشور ما، ایران، 
منابع بســیار خوبی از انواع انرژی های تجدیدپذیر، مانند روزهای 
متمادی آفتابــی، زمین های پهناور و مناطــق بادخیر فراوان را 
در اختیار قرار دارد که بیشــتر از متوســط منابع موجود در دنیا 
اســت، افزود: در برنامه های کلان جمهوری اسلامی ایران، مانند 
برنامۀ هفتم توســعه به ارتقای کاربرد این مولدها در تامین برق 
کشور تاکید جدی شده و در برنامه های وزاری نیرو در دولت های 
ســیزدهم و چهاردهم نیز به صورت عملیاتی پرداخته شده است.

وی افزود: از این رو، ســاتبا به عنــوان معاونت متولی موضوع در 
وزارت نیرو، برنامه ریزی برای احــداث ۳۰.۰۰۰ مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر تا سال ۲۰۳۰ میلادی را انجام داده و بخش زیادی از 
این ظرفیت در مراحل کنترل پروژه قرار گرفته اســت، به گونه ای 
کــه هم اکنون برای بیش از ۱۳.۰۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 
قــرارداد امضاء شــده و در مراحل مختلف دورۀ پیشــرفت خود 
قــرار دارند.رضایی ادامه داد: برای نیل به هدف یادشــده، یعنی 
افزایش ظرفیت نیروگاه هــای تجدیدپذیر به ۳۰.۰۰۰ مگاوات تا 
سال ۲۰۳۰ میلادی، »سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
انرژی برق« )ســاتبا(، برنامه های اجرایــی لازم را تدوین کرده و 
مدل های سیاســتی جذابی را برای ورود سرمایه گذاران داخلی و 
خارجی تدوین و مصوب نموده اســت تا علاقه مندی و اطمینان 
ســرمایه گذاران بــرای ورود به این عرصه را بیشــتر  کنند.وی با 
تشــریح برخی زیرساخت های سیاســتی ایجادشده برای توسعه 
انرژی هــای تجدیدپذیر در ایران اظهار کرد: ایجاد تابلوی ســبز 
بورس انرژی برای فــروش برق نیروگاه هــای تجدیدپذیر، برای 
اولین بار در منطقۀ غرب آســیا، راه اندازی شهرک های تخصصی 
خورشیدی برای احداث ســریع و راحت نیروگاه های خورشیدی 
توسط ســرمایه گذاران، برنامه های تشویقی و برنامه های تکلیفی 
برای صنایع به منظور تامین بخشــی از بــرق مصرفی از طریق 
منابع تجدیدپذیر، خرید تضمینــی برق تجدیدپذیر نیروگاه های 
خصوصــی با قیمت های تشــویقی و احداث ۵۵۰ هزار ســامانۀ 
خورشــیدی پشــت بامی ۵ کیلوواتی از جمله زیرســاخت های 
ایجاد شده است.مدیر کل برنامه ریزی راهبردی و امور بین الملل 
ساتبا، توســعۀ انرژی های تجدیدپذیر، به ویژه در کشوری دارای 
منابع وافر فســیلی را نیازمند ســازوکارهای سیاستی تشویقی و 
تکلیفی از طریق وضع قوانین و مقررات لازم، دانست و بیان کرد: 
یکــی از پیش نیازهای این موضوع، تامیــن منابع مالی مورد نیاز 
و همکاری های بین المللی در راســتای تحقق اهداف ملی است.

در روز اول این نشســت غلام محسین درزی- دبیر کل امور بین 
المللی زیســت محیطی وزارت امور خارجه بــه ارایه توضیحاتی 

پرداخت. وی معتقد اســت توسعه انرژی های تجدید پذیر و پاک 
مــی تواند در تامین بخشــی از تقاضای انرژی، توســعه مناطق 
روســتایی و ایجاد فرصت های شــغلی و از همه مهمتر با توجه 
به انتشــار کمتر گازهای گلخانــه ای، نقش موثری در حفاظت و 
ارتقای شــرایط زیست محیطی داشته باشــد.او با تاکید بر اینکه 
ایران به واسطه گســتره جغرافیایی وسیع آن منابع بسیار خوبی 
از انــواع انرژی های تجدید پذیــر را در اختیار دارد، عنوان کرد: 
ظرفیت بســیار خوبی برای توسعه این منابع در کشور وجود دارد 
که برنامه ریزی برای احداث ۳۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 
در ۵ ســال آینده و هدف گذاری در برنامه هفتم توســعه کشور 
همگی نشــان از رویکرد جدی جمهوری اسلامی ایران برای بهره 
گیــری از این فرصت ها و برای کمک به توســعه اقتصاد ملی و 
حفاظت از محیط زیســت دارد.به گفتــه وی برای نیل به اهداف 
یاد شــده همکاران ما در سازمان انرژی های تجدید پذیر و بهره 
وری انرژی برق )ســاتبا( در تلاش هســتند با تدوین برنامه های 
اجرایی لازم، مدل های سیاســتی جذابی را برای ورود ســرمایه 
گــذاران خارجی و داخلی در جهت توســعه نیروگاه تجدیدپذیر 
تهیه کنند تا علاقه مندی و اطمینان ســرمایه گذاران برای ورود 
به این عرصه بیشــتر شــود. امیدواری از روند افزایشی ظرفیت 
انرژی های تجدیدپذیر در ایران همچنین مهدی تفضلی- رئیس 
گروه توســعه همکاری های بین المللی ساتبا- با بیان اینکه یکی 
از اولویت های ســاتبا، بهره گیــری از ظرفیت بخش خصوصی، 
طراحی سیاست های تشویقی متنوع و استفاده از ظرفیت شرکت 
های دانش بنیان اســت تا به توســعه انرژی هــای تجدیدپذیر 
بیانجامــد، تأکید کــرد: روند افزایش ظرفیــت فعلی انرژی های 
تجدیدپذیر طی ســال های اخیر امیدوار کننده شــده اســت و 
ان شــاالله با ریل گذاری های اخیر شاهد سرعت خیلی بیشتر در 
ســاخت نیروگاه های تجدیدپذیر در کشور خواهیم بود.تفضلی با 
برشمردن پتانسیل های فراوان منابع خورشیدی و بادی در ایران 
خاطرنشــان کرد: طی سال های گذشــته، نقاط پرپتانسیل برای 
جانمایی نیروگاه های خورشــیدی و بادی در نقاط مختلف ایران 
شناسایی شده و برای سرمایه گذاری آماده شده است؛ پراکندگی 
و تعــدد نیروگاه تجدیدپذیر در حال نصب در نقاط مختلف ایران 
نشان دهنده برنامه ریزی ســاتبا متناسب با جغرافیای هر منطقه 
در این زمینه است. وی اضافه کرد: محرک هایی برای بهره گیری 
بیشــتر از منابع تجدیدپذیر در ایران ایجاد شده که از جمله آنها 
می تــوان به ماده ۱۲ قانــون رفع موانع تولیــد، مصوبه صادرات 
بــرق تجدیدپذیر، الزام تامین ۲۰ درصدی بــرق تجدیدپذیر در 

ساختمان های دســتگاه های دولتی، ایجاد زیرساخت های مرتبط 
با ایجاد شهرک های خورشــیدی و راه اندازی تابلوی سبز بورس 
انرژی اشاره کرد.  اما در دومین روز از نشست بین المللی با عنوان 
بررســی راه های ارتقای نقش انرژی های تجدیدپذیر در تامین 
انرژی ملی در ایران، فرانچســکو لاکامــرا- دبیر کل آژانس بین 
المللی انرژی های تجدیدپذیر) )IRENA (- در پیامی، بر ضرورت 
همکاری های بین المللی برای ســرعت بخشی به تلاش های ملی 
در مســیر توســعه انرژی های تجدیدپذیر در ایران تأکید کرد.در 
بخشــی از پیام وی آمده است که "گذار به سوی انرژی های پاک 
نیازمند همکاری جمعی کشــورها است، همانگونه که در تعهد به 
سه برابر شــدن ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر و دو برابری بهره 
وری انرژی تا سال ۲۰۳۰ در اجلاس اخیر تغییرات آب و هوایی بر 
آن تاکید شد.به هرحال سرعت فعلی رشد انرژی های تجدیدپذیر 
هنوز از ســطح مورد نیاز برای دستیابی به اهداف جهانی کاهش 
انتشــار در سال ۲۰۵۰ همچنان عقب تر است و بنابر چشم انداز 
گذار انرژی آژانس بین المللی انرژی های تجدیدپذیر که تا ســال 
۲۰۳۰ ترسیم شــده است جهان باید به یک پیشرفت چشم گیر 
در افزایش ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر، ذخیره سازی انرژی 
و تولید ســوخت های تجدیدپذیر دست یابد.برای دستیابی به آن 
یک تعهد جهانی برای تقویت سیاســتگذاری، ســرمایه گذاری و 
همکاری جهانی نیاز اســت. در گام نخست ایجاد زیر ساخت های 
مرتبط، ســرمایه گذاری در توسعه شــبکه برق، تخصیص زمین 
و توســعه راه های دسترسی در خشــکی و دریاها برای استقرار 
نیروگاه های جدید، توسعه الگوهای تجارت نوین در هماهنگی با 
مراکز تقاضا و همین اتصالات گســترده شبکه های برق در سطح 
ملی منطقه ای ار ضروریات این تحول اســت.در مرحله دوم؛ یک 
سیاســت تکامل یافته و ساختار نظارتی مرتبط باید طراحی شود 
تا ســرمایه گذاری را به صورت هدفمند تســهیل کند و نهایتا به 
همسویی اســتراتژیک میان ظرفیت های سازمانی کمک می کند 
تا مهارت ها و قابلیت های موجود با سیســتم های انرژی مورد نیاز 
هماهنگ شود".تعهد سازمان ملل برای کمک به ایران در توسعه 
بیشتر انرژی های تجدیدپذیرهمچنین اشتفان پریزنر - هماهنگ 
کننده مقیم ســازمان ملل متحد در ایران در این نشست حضور 
داشت. وی اظهار کرد: موقعیت منحصر بفرد ایران با وجود بیش 
از ۳۰۰ روز آفتابــی و وزش باد قابل توجه، این قابلیت را به ایران 
داده است تا بتواند با اســتفاده از نیروهای طبیعی کشور، انرژی 
های تجدیدپذیر از جمله انرژی باد و خورشید را توسعه ببخشد؛ 
همچنین ایران علاوه بر پتانسیل اولیه، از نیروی انسانی لازم برای 

فعالیت در انرژی های تجدیدپذیر برخوردار است، به گونه ای که 
سالانه بیش از ۲۳۰ هزار مهندس در ایران تربیت می شود.

وی افزود: ایران از لحاظ موقعیت جغرافیایی و منابع در مســابقه 
انرژی های پایا مزیت های بزرگی دارد؛ ساتبا برای رساندن ظرفیت 
تولید برق تجدیدپذیر ایران به ۳۰ هزار مگاوات تا ســال ۲۰۳۰ 
برنامه ریزی کرده اســت که این امر علاوه بر کاهش آســیب های 
زیســت محیطی به ایجاد اشتغال هم کمک می کند.پریزنر، نقش 
انرژی های تجدیدپذیر را بر کمک به حل مســاله انرژی در جهت 
توسعه اقتصادی، برای آینده نسل بشر و ایجاد شغل مهم دانست 
و تصریح کرد: طبق محاسبات، هر یک میلیون دلار سرمایه گذاری 
در انرژی های تجدیدپذیر ســه برابر سرمایه گذاری در انرژی های 
فسیلی، شغل ایجاد می کند. ما به موضوع انرژی های تجدیدپذیر 
از دید انســانی نیز همچون مزایای هوای پاک، دسترسی یکسان 
و منصفانــه به منابع و کاهش آســیب های محیط زیســتی نگاه 
می کنیم.دراین نشســت دو روزه کارشناسانی هم به ارائه دیدگاه 
و نظــرات تخصصی خــود پرداختند؛ به طور مثال ســید مهدی 
حســینی  اظهار کرد: ســاتبا در نظر دارد با توجــه به عضویت 
ایران در آژانس مذکــور، همکاری با آژانس مالی )IRENA( را در 
بخش ظرفیت سازی فنی از طریق برگزاری دوره ها و وبینارهای 
آموزشــی و همچنین ظرفیت های تامین مالی سبز با استفاده از 
حمایت های آژانس و نیز بکارگیری ســاختارهای ایجاد شــده با 
هدف توســعه تجدیدپذیرها و ایجاد ابزارهــای نوین تامین مالی 
توسعه دهد.همچنین حسین خواجه پور - متخصص انرژی برنامه 
توسعه ســازمان ملل متحد در ایران گفت:  با وجود تمام چالش 
های توسعه تجدیدپذیرها در ایران، هر جا اراده ای باشد راه حلی 
هم وجود دارد به این معنا که سیاست گذاران منتظر نمی مانند 
بازار کربن درســت شــود تا به بهانه آن، تجدیدپذیرها را توسعه 
دهنــد، بلکه به دنبال آن می روند تــا زودتر مکانیزمی را بیابند.

وی تأکید کرد: هرچند در حوزه تجدیدپذیرها همیشه رو به جلو 
بوده ایم ولی برای یک ســرمایه گذار داخلــی و خارجی نگرانی 
هایی همچون شرایط پیچیده اقتصادی و محدودیت های بودجه 
ای وجود دارد. اگر در کشور با چنین چالش هایی مواجه نبودیم 
شــاید دسترسی به منابع، فناوری ها و حمایت ها بیشتر می شد و 
البته معتقدم با وجود تمام چالش ها، هر جا اراده ای باشد راه حلی 
هم وجود دارد و این یک نکته کلیدی محســوب می شود که فکر 
می کنم اعضای ســاتبا به آن اعتقاد دارند؛ به این معنا که ســاتبا 
منتظر نیست بازار کربن درست شود تا به بهانه آن تجدیدپذیرها 
را توســعه دهند، بلکه به دنبال آن می روند تا زودتر مکانیزمی را 
بیابند.خواجه پور با بیان تجربیات و ایده های نوآورانه در ســطح 
جهان برای غلبه بر چالش های توســعه تجدیدپذیرها در ایران، 
خاطرنشــان کرد: یکی از دگرگونی های اساســی که در سیستم 
انرژی جهان اتفاق خواهد افتاد در حقیقت ریزتر شــدن بازارهای 
انــرژی خواهد بود؛ بازارهای متمرکز و از تولیدکننده به ســمت 
مصرف کننده و همراه با انتقال های طولانی کمتر خواهد شــد، 
به صورتی که مســافت انرژی کم کم کوتاه خواهد شد و عنوانی 
صرفا به اسم تولیدکننده یا مصرف کننده نخواهیم داشت و عمده 
مصرف کننده ها می توانند تولیدکننده هم باشند؛ دوطرفه شدن 
جریان انرژی به یکی از نقاط کلیدی تحول آفرین در سطح جهان 
است.این کارشناس درباره مزایای توسعه انرژی های تجدیدپذیر 
در ایــران توضیــح داد:  در ایران باید جلــوی ۶۰ تا ۷۰ درصد 
از نــور ورودی به گلخانه هــا را بگیریم چرا که اقلیــم ما نیاز به 
پوشــاندن انرژی زیاد ورودی دارد و در این شــرایط فتوولتائیک 
می توانــد به ما در تامین انرژی کمــک کند؛ با وجود محدودیت 
منابع آب و البته به دلیل هزینه بیشتر مصرف انرژی برای بخش 
کشاورزی، به سمت گلخانه ها می رویم، بنابراین فتوولتائیک می 
تواند چند مشــکل را با هم حل کند؛ یعنی هم به کاهش مصرف 
انرژی در بخش کشــاورزی و هم می تواند بــه افزایش بهره وری 
فعالیت کشــاورزی کمک کند.به گفته وی برای کمک به حفظ 
تنوع زیستی در مناطقی که گونه های در معرض خطر دارند، نیاز 
است سیستم هایی با دسترسی به انرژی داشته باشیم تا بتوانیم از 
آنها محافظت کنیم؛ این ها ایده هایی اســت که می تواند انگیزه ما 

را برای توسعه تجدیدپذیرها بیشتر کند.

قیمت جهانی طلا به رکورد دیگری رسید 
و حدود دو درصد افزایش یافت زیرا معامله 
گــران در آســتانه کاهش گســترده نرخ 
بهره فدرال رزرو در هفته آینده به شــرط 

بندی های صعودی اضافه کردند.
به گزارش ایســنا، در حالی که ارزش دلار 
در آستانه کاهش گسترده نرخ بهره فدرال 
رزرو در هفتــه آینــده، کاهش یافت، طلا 
با افزایش نزدیک بــه دو درصدی پیش از 
تعطیلی بازار به بالاترین حد خود رســید.

طلا روز جمعه )۱۳ سپتامبر( با ۰.۶ درصد افزایش به ۲۵۷۲ دلار و ۹۸ سنت در هر اونس رسید که 
آن را در مسیر افزایش هفتگی حدود ۳ درصد قرار داد. این فلز گرانبها در جلسه قبل پس از رشد یورو 
در برابر دلار به بالاترین ســطح خود رسید، زیرا سرمایه گذاران شرط بندی کردند که بانک مرکزی 

اروپا که روز پنجشنبه نرخ بهره را کاهش داد، در ماه آینده دوباره کاهش خواهد یافت.
طلا در سال جاری حدود یک چهارم افزایش یافته است. خرید بانک مرکزی و تقاضای پناهگاه قوی 
به دلیل درگیری ها در خاورمیانه و اوکراین به پیشرفت کمک کرده و علاقه سرمایه گذاران خرد نیز در 
حال افزایش است.معامله گران همچنین داده های ایالات متحده را که در روز پنجشنبه منتشر شد که 
نشــان دهنده افزایش تقاضا برای مزایای بیکاری بود، سنجیدند. همچنین افزایش جزئی در شاخص 
قیمت تولیدکننده در ماه اگوســت مشاهده شد.ایپ جان رانگ، استراتژیست بازار در IG Asia گفت 
که طلا از محدوده خود ۲۶۷۰ دلار در هر اونس را به عنوان  هدف قیمت پیش بینی شده، باقی می 
گذارد.کریس وستون، سرپرســت تحقیقات گروه Pepperstone گفت در حال حاضر از طلا بیشتر به 
عنوان پوششــی در سبد سهام استفاده می شود. او به گزارش ضعیف بازار کار در روز پنجشنبه اشاره 
کرد که مدیران صندوق ها ممکن است طلا به عنوان مکانی برای ذخیره پول خواهد بود و در صورتی 
که اقتصاد ایالات متحده بدتر شود و این امر قیمت ها را بیشتر افزایش می دهد.رویترز گزارش کرد که 

در بازار سایر فلزات ارزشمند، نقره و پلاتین صعود کردند، در حالی که پالادیوم متزلزل شد.

اوپک ۶۴ ساله شد

ســازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( ۶۴ ساله شــد و بیش از ۶ دهه موفقیت و 
دســتاورد را گرامی داشت. به گزارش ایســنا، در فاصله ۱۰ تا ۱۴ سپتامبر سال ۱۹۶۰، 
نمایندگان پنج کشور تولیدکننده نفت شامل دکتر فواد روحانی از ایران، دکتر الشیبانی از 
عراق، احمد سید عمر از کویت، عبدالله تریکی از عربستان سعودی و دکتر خوان پابلو پرز 
آلفونسو از ونزوئلا،  اوپک را در بغداد تاسیس کردند و فصل تازه ای در صنعت نفت جهان 
گشودند.ماموریت اصلی اوپک و اهدافش، سایر کشورهای تولیدکننده نفت را تشویق کرد 
به این گروه ملحق شــوند. این اهداف شــامل حمایت از ثبات بازار نفت و حمایت از حق 
همه کشــورها برای داشتن حاکمیت همیشگی بر منابع طبیعی شان به نفع توسعه بود.

اوپک در ۶۴ سالگی خود، همکاری و گفت و گو را در میان همه ذی نفعان ترویج کرده تا 
به ثبات در بازار نفت جهانی دست پیدا کند؛ از طریق رویکردهای جامع و واقع گرایانه، به 
بحران ها بپردازد و تداوم عرضه نفت را برای توسعه کشورها و رفاه حال بشر، تضمین کند. 
این اقدامات در حال حاضر در »اعلامیه همکاری« و »چارتر همکاری« میان کشــورهای 
اوپک و غیراوپک تجلی یافته است.هیثم الغیص، دبیرکل اوپک به همین مناسبت اظهار 
کرد: بدون تردید، اوپک قهرمان بازار نفت جهان و همکاری بین المللی اســت و با وجود 
مشکلاتی که صنعت با آن روبروست، همچنان به تضمین ثبات و توازن بازار نفت در جهت 
منافع همــه تولیدکنندگان و مصرف کنندگان و همچنین اقتصاد جهانی متمرکز مانده 
است. همچنان که تاریخ موفقیت بی نظیر اوپک را جشن می گیریم، مطمئن هستم که با 
ادامه حمایت از کشورهای عضو و کل خانواده اوپک، این سازمان به شکوفایی در سال ها 
و دهه های پیش رو ادامه می دهد.به گزارش ایســنا، اوپک در ســال ۱۹۷۳ پس از اینکه 
تولید نفت را کاهش داد و کشورهای متحد با رژیم صهیونیستی در جنگ با مصر را هدف 
تحریم قرار داد، شــهرت جهانی پیدا کرد. این گروه حدود نیمی از نفت خام جهان را در 
دهه ۱۹۷۰ قبل از ظهور منابع عرضه غیراوپک مانند تولیدکنندگان دریای شمال، تولید 
می کرد. در دهه های بعد، ســهم اوپک بین ۳۰ تا ۴۰ درصد بود، اما رشد کم سابقه تولید 
رقبایی مانند آمریکا، به طور پیوسته این سهم را در سال های اخیر کاهش داده است.این 
گروه از سال ۲۰۱۷، با روسیه و سایر کشورهای غیرعضو در قالب گروه اوپک پلاس، برای 
مدیریت بازار همکاری کرده است.تعدادی از تولیدکنندگان کوچک در سال های اخیر به 
اوپک پیوسته اند که شامل گابن در سال ۲۰۱۶، گینه استوایی در سال ۲۰۱۷ و کنگو در 
ســال ۲۰۱۸ هستند. گروه تولیدکنندگان اوپک پلاس بعد از این که آنگولا و چند عضو 
دیگر را در ســال های اخیر، از دست داد، به دنبال جذب نامیبیا است که ممکن است تا 

یک دهه آینده، به چهارمین تولیدکننده بزرگ آفریقا تبدیل شود.

شناسایی ۳۱ هزار هکتار اراضی 
مستعد پرورش ماهی و میگو در 

سواحل خوزستان

ایسنا/خوزستان مدیرکل شیلات خوزستان با اشاره به روند رو به رشد توسعه آبزی پروری 
در مناطق ساحلی استان گفت: امسال سطح زیرکشت مزارع پرورش میگو در استان با ۳۶ 
درصد و همچنین میزان پست لارو یا بچه میگو ذخیره سازی شده با حدود ۷۱ درصد رشد 
نسبت به سال گذشته همراه بوده است.مرتضی سوری در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: در 
سال جاری، با توجه به تاکید مقام معظم رهبری مبنی بر جهش تولید با مشارکت مردم و 
سیاستگذاری هایی که سازمان شیلات ایران و به تبع آن شیلات استان پیگیری می کنند، 
توسعه آبزی پروری در مناطق ساحلی و اقتصاد دریامحور به صورت جدی در دستور کار 
این اداره کل قرار گرفت.وی ادامه داد: امسال سطح زیرکشت مزارع پرورش میگو در استان 
با رشــد ۳۶ درصدی به بیش از ۸۱۹ هکتار رسیده و همچنین میزان پست لارو یا بچه 
میگو ذخیره ســازی شده در مزارع پرورشی ۱۴۱ میلیون قطعه بوده که این میزان حدود 
۷۱ درصد نسبت به سال گذشته رشد داشته است.مدیرکل شیلات خوزستان با اشاره به 
ظرفیت بالای آبزی پروری خوزستان به ویژه در ۲۲۰ کیلومتر نوار ساحلی استان، عنوان 
کرد: تاکنون ۳۱ هزار هکتار از اراضی مســتعد پرورش ماهیان دریایی و میگو شناسایی 
شــده و اقدامات مطالعاتی و اخذ مجوزها در حال انجام است.سوری افزود: جهش خوبی 
در اقتصاد دریامحور با هدف رشد تولید، ارزآوری، اشتغالزایی،بهبود معیشت مردم و ایجاد 
امنیت غذایی خواهیم داشــت و هدایت صاحبان ســرمایه به سمت چرخه تولید و انجام 
حمایت های لازم به منظور راه اندازی مزارع راکد و نیمه فعال از جمله اقدامات لازم برای 
توسعه این بخش بوده است.وی در خصوص نحوه ارائه تسهیلات به بهره برداران بیان کرد: 
در حال حاضر، سامانه سیتا برای پرداخت تسهیلات ارزان قیمت از محل بند "الف" تبصره 
۱۸ فعال است و همچنین موسسات مالی و اعتباری بنیاد برکت و صندوق کارآفرینی امید 
با هدف حمایت از تولیدکنندگان خدمات ویژه ای برای توســعه فعالیت های آبزی پروری 
ارائه می کنند.  مدیرکل شــیلات خوزســتان با تاکید بر اینکه شیلات محدود به حوزه 
آبزی پروری و صید و صیادی نیســت، یادآور شد: کلیه حلقه های موردنیاز جهت تقویت 
زنجیره تولید و ارزش هدفگذاری شــده اند و در مناطق مختلف استان در زمینه کارخانه 
خــوراک آبزیان، مزارع پرورش، کارخانه های فــرآوری و پایانه های صادراتی ظرفیت های 

خوبی وجود دارد.

ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران از برگزاری حراج هفدهم ســکه طلا 
در مرکز مبادله در ۲۶ شــریورماه خبر داد و گفت: عودت و اســترداد وجه برای 
متقاضیان شرکت در حراج، تنها از طریق ثبت شماره شبای بانک ملی متقاضیان، 
امکان پذیر اســت.اصغر بالسینی -  سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران در 
گفتگو با ایسنا از برگزاری هفدهمین جلسه حراج سکه طلا در مرکز مبادله خبر 
داد و گفت: روز دوشــنبه ۲۶ شهریور ماه هفدهمین جلسه حراج سکه طلا در 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران برگزار می شود که امکان ثبت سفارس برای هر سه 

نوع ربع، نیم و تمام سکه برای متقاضیان وجود دارد.  بازه زمانی ثبت سفارش
وی در رابطه با بازه زمانی ثبت سفارش خاطر نشان کرد: برای حراج روز دوشنبه، 
دو تغییر ایجاد شده است که باید متقاضیان حراج سکه حتما به آن توجه داشته 
باشند. در مورد اول، واریز وجه الضمانه متقاضیان از ساعت ۱۴ امروز ۲۴ شهریور 
ماه آغاز و تا ساعت ۲۳ روز ۲۵ شهریور ماه، زمان واریز وجه وجود دارد و کسانی 
که متقاضی شرکت در حراج هستند، باید صرفا در این زمان برای واریز وجه اقدام 
کنند. بنابراین، پس از این بازه زمانی امکان واریز وجه برای متقاضیان شرکت در 

حراج وجود ندارد و متعاقب آن امکان شــرکت در حراج پس از ثبت سفارش در 
این بازه زمانی وجود ندارد.  استرداد وجه تنها برای حساب های بانک ملی امکان 
پذیر استسخنگوی مرکز مبادله ادامه داد: در مورد دوم تاکید می شود، کسانی که 
قصد شرکت در حراج سکه را داشته، حتما باید شماره شما نزد بانک ملی را در 
سامانه حراج سکه معرفی کنند و امکان استرداد و عودت وجه متقاضیان شرکت 
کننده در حراج، صرفا از طریق شماره شبای بانک ملی امکان پذیر است. بنابراین 
لازم این در این بازه زمانی، کسانی که قصد شرکت در حراج را دشته، اگر شماره 
شــبای غیر از بانک ملی را در سامانه حراج سکه ثبت کرده اند، این شماره ثبت 
شــده را تغییر و یک شماره شبای ملی را در سامانه حراج سکه معرفی کنند تا 
پس از پایان حراج امکان استراداد وجه میسر باشد.  بالسینی در پایان تاکید کرد: 
متقاضیان، هنگام ثبت سفارس سکه لازم است در انتخاب نوع سکه و قیمتی که 
قصد خرید آن را دارند دقت کافی داشته باشند؛ چراکه امکان شرکت در حراح با 
قیمت خارج از قاعده وجود ندارد و بی شک متقاضیان در صورت ثبت سفارش با 

نرخی خارج از قاعده نمی توانند در این حراج موفق به خرید شوند.

ایسنا/خوزستان معاون عمرانی استاندار خوزستان از تخصیص بیش از ۵۶۰۰ تن قیر رایگان ویژه محلات هدف بازآفرینی شهری استان خبرداد.
محمد خانچی اظهار کرد: به منظور تحقق اهداف سند ملی راهبردی احیاء و بهسازی، نوسازی و توانمندسازی بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری 
شرکت بازآفرینی شهری ایران، بیش از ۵۶۰۰ تن قیر رایگان از محل بازافرینی شهری اماده توزیع بین شهرداری های استان است.به گزارش ایسنا 
وی افزود: طبق هماهنگی های انجام شده و در راستای تحقق بند "ک" قانون بودجه سال ۱۴۰۲، این میزان قیر به ارزش بیش از ۴۵ میلیارد تومان 
به شهرداری استان واگذار خواهد شد.خانچی ادامه داد: انتظار داریم شهرداری های استان با سرعت نسبت به جذب سهمیه خود اقدام کرده و اداره کل راه و شهرسازی در خصوص جذب و 
استفاده بهینه سهمیه ها نظارت مستمر داشته باشد و امیدواریم با تخصیص این حجم از قیر رایگان، شاهد تحول در چهره شهرهای استان باشیم و معابر خاکی و یا معابر مضمحل در محلات 
هدف بازآفرینی شهری به سرعت آسفالت شوند.وی یادآور شد: طی سه سال گذشته بیش از ۱۶۰۰۰ تن قیر رایگان به شهرداری های استان از محل بازآفرینی شهری تخصیص یافته است.

در حالی که طبق برنامه ششم توسعه، بخش تولید و صنعت نباید در اولویت قطعی برق باشند اما در تابستان امسال میزان خاموشی های این 
بخش، خسارات جبران ناپذیری را به صاحبان صنایع تحمیل کرد.به گزارش خبرنگار مهر، یکی از مشکلاتی که صنایع کشور سالانه با ورود 
به فصل گرما با آن مواجه می شوند، موضوع قطعی برق بدون برنامه و تعطیل شدن های گاه و بی گاه به دلیل خاموش شدن ماشین آلات و 
خطوط تولید است. مسأله ای که منجر به ورود خسارات زیادی به صنایع به ویژه صنایع کوچک از جمله آسیب دیدن دستگاه های صنعتی، 
استهلاک دستگاه های خط تولید، از دست رفتن یک روز کامل کاری و آماده نشدن سفارشات شده است.دولت نیز هر سال اعلام می کند که 

خسارات وارده را جبران می کند اما تاکنون گزارشی مبنی بر جبران خسارات صنایع منتشر نشده و پیگیری های مهر نیز از بابت وضعیت جبران خسارات بی نتیجه بوده است. البته باید 
اشاره شود که طبق گفته فعالان صنعتی، نمی توان برآورد دقیق از خسارت ناشی از قطعی برق در صنایع و واحدهای تولیدی داشت چرا که علاوه بر استهلاک دستگاه ها، مواد اولیه نیز در 
حین قطعی برق طی روند تولید خراب می شوند.اگرچه امسال مانند سال گذشته، قطعی برق با هماهنگی نسبی انجام و از قبل به صنایع اطلاع رسانی شد اما حجم قطعی ها به قدری بالا 
بود که منجر به نارضایتی شدید و تحمیل خسارات به واحدهای صنعتی به ویژه واحدهای کوچک شد؛ این وضعیت در حالیست که صنایع کوچک هم سرمایه کمتری نسبت به صنایع 

بزرگ دارند و هم توان جبران خسارات وارده به ماشین آلات و دستگاه های صنعتی خود را به صورت کامل ندارند.

معاون عمرانی استاندار استان خبرداد

تخصیص  بیش  از ۵۶۰۰ تن قیر رایگان ویژه محلات هدف 
بازآفرینی شهری خوزستان

قطعی برق امان صنایع را برید

رکوردهای دیگر از طلای جهانی با 
سقوط دلار به نمایش در آمد

سخنگوی مرکز مبادله خبر داد

برگزاری هفدهمین حراج سکه
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محققــان با تولید میوه مصنوعی درخت افرا و فرود آنها روی زمین می 
تواند به سرعت و به راحتی دمای خاک را از هوا رصد کند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، درختانی مانند افرا میوه 
هایی به نام ســامارا دارند که از دانه متصل به بال کاغذی تشکیل شده 
اســت.محققان اکنون ساماراهای مصنوعی ابداع کرده اند که می توانند 
به سرعت و به راحتی دمای خاک را از هوا رصد کنند.محققان انستیتو 
فناوری ایتالیا)IIT( و انستیتو مواد جدید لیب در آلمان این ابزار را توسعه 
 Acer (نام دارد و با الهام از دانه افرای صحرایی Acer i-Seed داده انــد که
campestre( ســاخته شده است. ابزار مذکور به صورت ۳ بعدی از پلیمر 

PLA زیست تجزیه پذیر ساخته شــده و با ذرات ریز غیر سمی فلزاتی 

به لانتانیدها ترکیب شده اند. لانتانیدها خواصی شبیه فلز لانتان دارند.
هنگامیکه یک دســته Acer i-Seed از یک پهپــاد درحال پرواز بر فراز 
منطقه ای، فرو می افتد، شــکل زیستی آنها سبب می شود تا به جای 
فرود مســتقیم در هوا بچرخند. به این ترتیب تضمین می شود که آنها 
در سراســر زمین گسترده می شــوند.پس از فرود آنها روی زمین، یک 
پهپاد مجهز به سیســتم fLiDAR از آنها عکس مــی گیرد که احتمالا 
همان ابزاری اســت که آنها را به سمت زمین رها کرده است. هنگامیکه 
ذرات لانتانید در i_Seed ها در معرض نور مادون ســرخ منتشر شده از 
fLiDAR قرار می گیرند، با رنگ های فلورســنت پاسخ می دهند.رفتار 

دقیق فلورســنس مانند رنگ و شدت آنها به وسیله دمای خاکی که در 
آن قرار دارند، تعیین می شود. این بدان معنا است که پهپادهای در حال 
پرواز می توانند آنها را ردیابی کنند و جالب آنکه گجت ها بدون آسیب 

به محیط زیست در گذر زمان تجزیه می شوند.
اکنون محققان مشغول بررسی هســتند تا Acer i-Seed را طوری ارتقا 
دهنــد که داده های محیطی دیگر مانند رطوبت، دی اکســید کربن و 
سطح آلاینده ها را نیز منتقل کند.باربارا مازولای مولف ارشد پژوهش در 
این باره می گوید: تحقیق پیش رو نشان می دهد تقلید از استراتژی ها 
یا ساختارهای زنده و تکرار آنها در فناوری های رباتیک عناصری کلیدی 

برای دستیابی به نوآوری با تاثیر اندک روی محیط زیست است.

ابداع نوآوری در محیط زیست؛

تولید میوه مصنوعی 
درخت افرا برای رصد 

خاک از هوا

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

بدون شرح!

معرفی فراری روما تک ساخت به یادبود 30 سال فروش در چین
جدیدترین محصول ویژه و تک نمونه ی فراری، نسخه ای از  روما برای مشتری چینی است که با همکاری یک هنرمند مشهور چینی تولید شده. تیلورمِید 
)Tailor Made( بخشی از شرکت فراری برای طراحی خودروهای تک نمونه برای مشتریان خاص محسوب می شود. نام گذاری این دپارتمان از اصطلاحی 
مخصوص خیاطی گرفته شده است تا اجرای دقیق خواسته های خریدار را تاکید کند. در سال ۱۹۹۲، برای اولین بار یک فراری در چین ثبت سفارش 
شــد. ســی سال بعد از این رویداد، یک دستگاه روما طراحی شده توسط تیلورمِید، اهمیت بازار چین برای برند ایتالیایی را نشان می دهد. فرایند تولید، 
با همکاری خانم جیانگ کیونگیر )Jiang Qiong’er( طراح و هنرمند مشهور چینی به اتمام رسیده است. ادوات فیبرکربن در سپرها، دیفیوزرها و رکاب، 
مهم ترین تفاوت های نسخه ی تک ساخت با مدل استاندارد هستند. رنگ قرمز روی بدنه ی نقره ای، توجه به پرچم و فرهنگ چین را نشان می دهد. در 
کابین، رنگ اصلی برای داشبورد، صندلی ها و حتی سقف، سرخ آتشین است اما جزئیات نقره ای رنگ با دقت و بسیار کم حجم وجود دارند. روی کنسول 
و رکاب ها، عبارت نشان دهنده ی “۳۰ سالگی” به زبان چینی و ترکیب طلایی رنگ، دیده می شود. جیانگ کیونگیر برای خریدار این فراری، اقلامی ویژه 

طراحی کرده که شامل ساک دستی، جا سیگاری، ست چای خوری و فنجان های نفیس است.

تاریخ سازی یک بازیکن ۱۵ ساله در سری آ
میلان در هفته پانزدهم سری آ با میدان دادن به بازیکن ۱۵ ساله خود تاریخ سازی کرد.به گزارش ایسنا و به نقل ار ساکرنت، پنالتی نیمه اول تئو هرناندز، مدافع فرانسوی، میلان را شنبه شب در خانه فیورنتینا 
با نتیجه یک بر صفر به پیروزی رساند که این پیروزی، اولین پیروزی میلانی ها در ۵ بازی اخیرشان در لیگ بود. هرناندز در وقت های تلف شده نیمه اول پس از خطای  فابیانو پاریسی از روی نقطه پنالتی 
توانست برای تیمش گلزنی کند. اما میلان در نیمه دوم فرانچسکو کاماردا را به زمین بازی آورد تا این بازیکن با ۱۵ سال و ۸ ماه و ۱۶ روز سن جوان ترین بازیکن تاریخ سری آ ایتالیا شود. استفانو پیولی سرمربی 
۵۸ ساله میلان گفت: فرانچسکو پسر خوبی است. او خوب کار می کند و ما نیز به شادابی او نیاز داریم. او بسیار جوان اما بسیار بالغ است. همه ما برای او بسیار خوشحال بودیم. من جای پدربزرگ او هستم. 
سرمربی میلان در بخش بعدی صحبت هایش نیز گفت:  نیمه اول خوبی داشتیم و توانستیم در نیمه دوم به خوبی بازی را مدیریت کنیم و ۳ امتیاز را کسب کنیم.  من مطمئن هستم که وقتی نتیجه بگیریم، 
می توانیم سبک بازی همیشگی مان را نیز با اعتماد به نفس بیشتری نشان دهیم.میلان با ۲۶ امتیاز در رده سوم جدول قرار دارد و پنج امتیاز کمتر از اینترمیلان صدرنشین دارد. فیورنتینا نیز با ۲۰ امتیاز در 
رده ششم است. بازی بعدی میلان، سه شنبه در لیگ قهرمانان اروپا در خانه مقابل بوروسیا دورتموند است و پس از آن شنبه هفته آینده در سری آ میزبان فروزینونه خواهد بود.در دیگر بازی هم لاتزیو در 
ادامه روند نزولی خود این بار مقابل سالرنیتانای انتهای جدولی با نتیجه ۲ بر یک شکست خورد و به رتبه دهم سقوط کرد.اما ناپلی ها در اولین حضور ماتزاری به عنوان سرمربی دست به کار بزرگی زدند و موفق 

شدند در برگامو با نتیجه ۲ بر یک آتالانتا را شکست دهند. با این پیروزی ناپلی ها جایگاه چهارمی خود را تثبیت کردند

پیشنهاد

چهره روز

کتاب خدمتکار و پروفسور
رمان خدمتکار و پروفســور یک داستان زیبا و بسیار آرام 
در مورد یک پروفســور اســت که دچار یک حادثه شده 
و شــرایطی عجیبی پیدا کرده است. داستان از زبان یک 
زن خدمتکار جوان شــروع می شود که برای کار از طرف 
یک آژانس به خانه ای فرســتاده می شــود. خانه ای که 
در واقع یک کلبه در یک باغ اســت و قبلا نه خدمتکار از 
کار کردن در آن ســرباز زده اند و راوی همین زن جوان 
یعنی دهمین خدمتکار اســت. پروفســور حافظه ای ۸۰ 
دقیقــه ای پیدا می کند، یعنــی هر ۸۰ دقیقه همه چیز 
را فراموش می کند و قادر هم نیســت هیچ چیز جدیدی 
به یاد بیاورد پروفســور استاد دانشگاه و متخصص نظریه 
اعداد بود. در کنار پروفسور داستان یک خدمتکار باوفا نیز 
دیده می شــود. رمان خدمتکار و پروفسور روایت اتفاقات 
بین پروفســور و خدمتکار و فرزند اوست و در این میان 
به طریق زیبایی معادلات ریاضی برای مخاطب به تصویر 
کشیده شده اســت. خدمتکار و پرفسور کتابی بود بسیار 
روان و خوشمزه. شیفته شــخصیت پروفسور شده بودم 
از توضیحاتی که در کتاب درباره ریاضی می داد بســیار 
لذت بردم. کاملا با سخن نیویورک تایمز درباره این کتاب 
موافقــم: “اگــر همه ی ما ریاضیات را از چنین معلمی یاد می گرفتیم حالا خیلی آدم های باهوش تری بودیم.” من هم 
اگر چنین معلمی داشتم، بی شک رشته ی تحصیلی ام در دانشگاه ریاضی محض بود. در کتاب نام راوی داستان یعنی 
خدمتکار نیاورده شده بود و این کار یوکو اوگاوا مرا یاد کتاب های دافنه دوموریه انداخت. شخصیت خدمتکار هم جالب 
بود و وقتی کاملا غرق در کتاب می شدم، خودم را جای او تصور می کردم. یکی از شخصیت های دیگر داستان جذر یا 
رادیکال است. در اصل او پسر خدمتکار می باشد اما پروفسور این نام را به خاطر سر تخت و صافش که او را یاد علامت 
رادیکال می اندازد؛ روی او نهاده. پروفسور گرچه انسانی است که حافظه اش هشتاد دقیقه بیشتر یاری اش نمی کند اما 
بسیار مرد دانا و مهربانی است. هوش و استعداد او در ریاضی بی اندازه و خارق العاده است به طوری که می تواند رابطه 

ریاضی جالبی بین تاریخ تولد خدمتکار و شماره ی روی ساعت خودش بیابد.

دیوید لینچ
 )David Keith Lynch :دیوید کیــث لینچ )بــه انگلیســی
)زاده ۲۰ ژانویــه ۱۹۴۶ در ایالت مونتانا( کارگردان معاصر 

آمریکایی و برنده نخل طلا کن است.
اگرچه فیلم های لینچ موفقیت بزرگی در گیشــه کســب 
نکرده اند ولی همیشــه محبوب منتقدان و فیلم دوســتان 
بوده انــد. در ســال ۲۰۰۳ در یــک نظرســنجی کــه از 
منتقــدان فیلم در سراســر دنیا توســط روزنامه گاردین 
انجــام گرفت، دیوید لینچ به عنوان بزرگ ترین فیلم ســاز 
زنده دنیا برگزیده شــد.فیلم های وی پر است از نمادهای 
سورئالیســتی، ســکانس های رؤیاگونه و نظایر آن. وی در 
نقاشــی و مجسمه سازی و موســیقی نیز آثاری دارد. وی 
فیلم های هشــت و نیــم )فدریکو فلینی(، سانســت بلوار 
)بیلی وایلدر(، تعطیلات موســیو اولیو )ژاک تاتی(، پنجره 
عقبی )آلفرد هیچکاک(، این یک هدیه اســت )نورمن زد 
مک لئود(، آپارتمان )بیلی وایلدر(، جاده )فدریکو فلینی(، 
لولیتا )استنلی کوبریک(، جادوگر شهر از )ویکتور فلمینگ(، اشتروشک )ورنر هرستوگ( و سرگیجه )آلفرد 
هیچکاک( را محبوب ترین فیلم های زندگی خود نام برد. اوایل زندگی لینچ در خانواده ای از طبقه متوســط 
در میزولا، مونتانا زاده شــد. بیشتر دوران کودکی وی در مسافرت در ایالات متحده سپری شد تا زمانی که 
برای تحصیل نقاشی به آکادمی هنرهای زیبای پنسیلوانیا در فیلادلفیا رفت و در آن جا به ساختن فیلم های 
کوتاه روی آورد. وی سپس به لس آنجلس، کالیفرنیا رفت و در آن جا اولین فیلم بلند خود کله پاک کن، اثری 
ســوررئال در ژانر ترسناک را ساخت که به فیلمی کالت بدل گشت. تأثیرها لینچ می گوید که کارهای او از 
بســیاری جهات بیشتر به فیلمسازان اروپایی شبیه است تا آمریکایی؛ وی باور دارد که بیشتر فیلم هایی که 
»روح را به هیجان و رقص می آورند« متعلق به کارگردانان اروپایی بوده اند. وی فیلمســازانی مانند استنلی 
کوبریک، فدریکو فلینی، ورنر هرتســوک و ژاک تاتی را تحســین می کند. او همچنین اظهار کرده که فیلم 
سان ست بلوار بیلی وایلدر و لولیتای کوبریک از فیلم های مورد علاقه او هستند جوایز نخل طلا، جشنواره کن 
برای فیلم از ته دل وحشی )۱۹۹۰( شیر طلایی، جشنواره فیلم ونیز برای یک عمر فعالیت هنری )۲۰۰۶(
چهار بار نامزد کســب اسکار بهترین کارگردان شد که البته در هیچ کدام برنده نشد.  جایزه اسکار افتخاری 

)۲۰۱۹(

فرهنگ

مدرســه پاییزی هوش مصنوعی به صورت حضوری و مجازی در پژوهشــگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران 
»ایرانداک« برگزار می شــود.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پژوهشــگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران، 
مدرسه پاییزی هوش مصنوعی در ایرانداک هفته سوم و چهارم آذرماه ۱۴۰۲، برگزار می شود.به دانش پذیران 
این دوره گواهینامه پژوهشــگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران اعطا می شود. مدرسان این دوره اعضای هیات 
علمی پژوهشگاه و مخاطبان آن پژوهشگران، دانشجویان، و عموم علاقه مندان هستند.همچنین سرفصل های 
آموزشــی این دوره عبارتند از: تاریخچه هوش مصنوعی، مبانی یادگیری ماشــین، مبانی یادگیری عمیق، 
کاربردهای پردازش زبان طبیعی، پردازش های پایه در پردازش زبان طبیعی، حل مساله ای واقعی در پردازش 
زبان طبیعی، مبانی پردازش تصویر، شبکه های عصبی پیچشی و کاربرد آن در پردازش تصویر، تفکر طراحی، 
ایده هایی نوآورانه برای حل مســاله.آخرین مهلت ثبت نام در این دوره ۲۰ آذرماه ۱۴۰۲ است و دانش پذیران 

برای ثبت نام می توانند به نشانی irandoc.ac.ir/page/۵۰۹7 مراجعه کنند.

مدرسه پاییزی هوش مصنوعی در ایرانداک 
برگزار می شود
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والیبال ایران حریفانش را در رقابت های قهرمانی جهان ۲۰۲۵ شناخت.به گزارش ایسنا، مراسم قرعه کشی والیبال قهرمانی جهان ۲۰۲۵ برگزار شد و تیم های 
حاضر در این رقابت ها حریفان خود را شناختند. رقابت های والیبال قهرمانی جهان ۲۰۲۵ قرار است به میزبانی فیلیپین برگزار شود. بر این اساس تیم ملی 
والیبال ایران در این رقابت ها با تیم های فیلیپین، تونس و  مصر هم گروه شد. مسابقات والیبال قهرمانی جهان از ۱۲ تا ۲۸ سپتامبر سال آینده در فیلیپین 

برگزار می شود. این مسابقات برای اولین بار با فرمت تغییر یافته برگزار می شود و دو تیم برتر هر گروه به مرحله حذفی راه خواهند یافت.
در مسابقات جهانی آتی دو تیم برای اولین بار در این مسابقات حضور خواهند داشت؛ فیلیپین میزبان و کلمبیا.

هم گروهی والیبال ایران با فیلیپین، تونس و مصر در قهرمانی جهان فیلیپین

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5491
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